

DOI: 10.18572/1812-3791-2022-1-60-64

Верховный суд РФ «сворачивает» право адвоката-защитника привлечь специалиста в судебное следствие?

Давлетов Ахтям Ахатович,

профессор кафедры судебной деятельности и уголовного процесса
Уральского государственного юридического университета,
доктор юридических наук, профессор
avtor@lawinfo.ru

Чарыков Александр Викторович,

адвокат Адвокатской палаты Свердловской области
ekb@advokat66.su

В статье рассматривается проблемная ситуация, складывающаяся в уголовном процессе вокруг права защитника привлечь специалиста. С одной стороны, законодатель предпринимает попытки укрепления этого правомочия адвоката, а с другой — суды, в том числе Верховный Суд РФ в руководящих разъяснениях последних лет, демонстрируют противоположную позицию, которая, по мнению авторов, не отвечает требованиям состязательности и неоправданно ограничивает возможности защиты в собирании и представлении доказательств.

Ключевые слова: защита, ходатайства, собирание доказательств, привлечение специалиста, позиции Пленума Верховного Суда РФ.

Is the Supreme Court of the Russian Federation “Scaling Down” the Defense Attorney’s Right to Engage an Expert in a Judicial Investigation?

Akhtyam A. Davletov

Professor of the Department of Judicial Activities and Criminal Procedure
of the Ural State Law University
LL.D., Professor

Aleksandr V. Charykov

Attorney of the Chamber of Lawyers of the Sverdlovsk Region

The article examines the problematic situation that is developing in the criminal process around the right of a defense attorney to involve a specialist. On the one hand, the legislator is making attempts to strengthen this competence of a lawyer, and on the other hand, the courts, including the Supreme Court of the Russian Federation in the guiding clarifications of recent years, demonstrate the opposite position, which, according to the authors, does not meet the requirements of adversarial nature and unjustifiably limits the possibilities of defense in collection and presentation of evidence.

Keywords: defense, petitions, collection of evidence, involvement of a specialist, positions of the Plenum of the Supreme Court of the Russian Federation.